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Knihovna zůstává v Klementinu

24.7.2008, autor: ROBERT OPPELT
KONEC CHOBOTNICE Po dvou a půl letech příprav a jednání ukončil ministr kultury projekt Národní knihovny z dílny
architekta Jana Kaplického, která měla vyrůst na Letenské pláni. Budoucnost vidí stát v rekonstrukci Klementina a
dostavbě depozitáře

Staré Město - Když před čtyřmi stoletími začali jezuité budovat velkorysý areál Klementina, určitě nepočítali s tím, že
s malými úpravami bude fungovat i v dalším tisíciletí.
Největší knihovně v Česku ale dochází místo, a to i přesto, že areál opustí Národní technická knihovna.
„Nová budova bude hotová sice až na konci roku, ale přípravy na stěhování už začaly,“ potvrzuje mluvčí knihovny Pavel
Procházka. Z Klementina se do nové budovy v Dejvicích přemístí půldruhého milionu knížek.
Na uvolněné místo si už brousí zuby další z podnájemníků barokního areálu, Slovanská knihovna, která teď sídlí v
nevyhovujících a stísněných prostorách v podkroví Klementina. Ta tu měla kvůli studentům nedaleké filozofické fakulty
zůstat i po případném přemístění novodobých fondů knihovny na Letnou. Stěhování ale musí předcházet důkladná
rekonstrukce uvolněných prostor.

Stěhování je jednou ze změn Knihovnická škatulata jsou druhou ze tří plánovaných fází obnovy rozlehlého barokního
areálu v centru města. Výsledky té první už mohou čtenáři i návštěvníci Klementina obdivovat. „Vybudovali jsme novou
galerii s trezorovou místností, dělníci už opravili střechu a fasády,“ vyjmenovává některé z oprav generální ředitel Národní
knihovny Vlastimil Ježek.
Další změny jsou mnohem nenápadnější, ale lidé je zřejmě ocení více než nové omítky - uvnitř areálu funguje nový
bufet a do barokní kašny na Révovém nádvoří se po desetiletích vrátila voda.
Poslední, třetí fáze změn v Klementinu měla začít až po případném postavení chobotnice na Letné.
Na opravy a změny v barokním areálu uvolnila vláda z programu „Národní kulturní poklad“ jen letos 370 milionů korun,
celkem pohltí Klementinum miliardu.
Poslední volné regály v Klementinu i v depozitáři se zaplní do pěti let. Pomoci by měla dostavba depozitáře v Hostivaři,
ale i ta řeší situaci podle vedení knihovny jen krátkodobě. Kapacita depozitáře prodlouží kapacity Klementina jen do
roku 2020. Přesto se na ní před několika týdny dohodlo ministerstvo s knihovnou.

Depozitář za 300 milionů Náklady na jeho rozšíření jsou přitom obrovské. Národní knihovna je odhaduje na 300 milionů
korun. „Pokud by je v knihovna v budoucnu nepotřebovala, lze tam ukládat téměř cokoliv, depozitářů je v Praze málo,“
dodává ředitel Ježek.

***

* Jak šel čas 19. ledna 2005 Ředitel NK Vlastimil Ježek po konzultaci na ministerstvu kultury představil projekt na
výstavbu nové budovy na Letné. 30. března 2006 Zastupitelstvo Prahy předběžně souhlasilo, že knihovně prodá
potřebné pozemky. 2. března 2007 Byly vyhlášeny výsledky soutěže. Vítězným návrhem je projekt architekta Jana
Kaplického. 8. března 2007 Česká komora architektů napadla výsledky soutěže. 3. května 2007 Proti návrhu Jana
Kaplického se vyslovil prezident Václav Klaus. 23. srpna 2007 Úřad pro ochranu hospodářské soutěže oznámil, že
se nebude zabývat soutěží na budovu NK, protože mu to nepřísluší. 11. října 2007 Klub pražských zastupitelů ODS
oznámil, že stavbu na Letné nechce a odmítá prodej pozemků. Primátor Pavel Bém (ODS) označil umístění budovy za
nešťastné. 16. října 2007 Premiér Mirek Topolánek (ODS) řekl, že nová budova NK nepatří mezi priority současné vlády.
17. října 2007 Ministr kultury Václav Jehlička (KDU-ČSL) řekl, že jeho úřad pro letošní rok nepočítá s penězi na stavbu.
25. října 2007 Primátor Bém po jednání zastupitelů oznámil složení skupiny, která se bude zabývat novou budovou NK.
22. dubna 2008 Šéf antimonopolního úřadu Martin Pecina řekl, že knihovna v současné podobě na Letné podle něj nikdy
nebude. 25. dubna 2008 Pavel Bém nevyloučil, že by se pro potřeby knihovny mohlo přestavět Kongresové centrum. 29.
dubna 2008 Tým Jana Kaplického upravil projekt návrhu nové budovy NK tak, aby se stavba vešla na původní pozemek.
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4. května 2008 Na budovu podle návrhu Kaplického nejsou podle ministra Jehličky peníze. 23. července 2008 Knihovna
podle návrhu Kaplického na Letné nevyroste. Zdroj: čtk


